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ملخص الرسالة باللغة العربية 
عنوان: الرسالة: (الإمام شعلة الموصلي [ت: 656ﻫ] جهوده واختياراته في القراءات وعلوم القرآن. عرض ودراسة)

إعداد الطالبة:خلود بنت عبد العزيز المشعل

إشراف:فضيلة الدكتور/ عبد الرحمن بن ناصر اليوسف 

قسمتُ البحث إلى مقدمة، وتمهيد، وأربعة أبواب رئيسة، وخاتمة.

أما المقدمة: فقد ذكرت فيها أهمية الموضوع، وأسباب اختياري له، وأهدافه، والدراسات السابقة، وخطة البحث، والمنهج الذي سرت عليه في البحث.

وذكرتُ في التمهيد: تعريف علم القراءات وعلوم القرآن والعلاقة بينهما.

وأما أبواب الرسالة فهي على النحو التالي:

الباب الأول: الإمام شعلة عصره وحياته، ويشتمل على فصلين:

الفصل الأول: عصر الإمام شعلة وأثره في حياته، وفيه ثلاثة مباحث:

المبحث الأول: الحالة السياسية.

المبحث الثاني: الحالة الاجتماعية.

المبحث الثالث: الحالة العلمية.

الفصل الثاني: حياة الإمام شعلة، وفيه ستة مباحث:

المبحث الأول: اسمه، ونسبه، وكنيته، ولقبه، ومولده، ونشأته.

المبحث الثاني: شيوخه وتلاميذه.

المبحث الثالث: منزلته العلمية، وثناء العلماء عليه.

المبحث الرابع: عقيدته.

المبحث الخامس: مذهبه الفقهي.

المبحث السادس: وفاته.

  الباب الثاني: مؤلفات الإمام شعلة في القراءات ، ويشتمل على  فصلين:

   الفصل الأول: كنز المعاني في شرح حرز الأماني. ويشتمل على ثلاثة مباحث:

   المبحث الأول: التعريف بحرز الأماني، وفيه ثلاثة مطالب:

               المطلب الأول: التعريف بالناظم.

               المطلب الثاني: التعريف بالقصيدة.
               المطلب الثالث: شروح القصيدة. 
   المبحث الثاني: التعريف بكنز المعاني، وفيه أربعة مطالب:

             المطلب الأول: التعريف بالكتاب.

             المطلب الثاني: مصادره. 

             المطلب الثالث: بيان منهج المؤلف فيه.
             المطلب الرابع: مكانة كنز المعاني بين شروح الشاطبية وقيمته العلمية. 

   المبحث الثالث: الموازنة بين منهجه ومنهج السخاوي في كتاب فتح الوصيد.

الفصل الثاني: منظومة الشمعة في قراءات السبعة. ويشتمل على ثلاثة مباحث:
المبحث الأول: المنظومات في القراءات السبع.

المبحث الثاني: التعريف بالشمعة، وفيه أربعة مطالب:

المطلب الأول: التعريف بالقصيدة.

المطلب الثاني: مصادره فيها. 

المطلب الثالث: بيان منهج المؤلف فيها.

المطلب الرابع: مكانة الشمعة بين منظومات القراءات، وقيمتها العلمية.
المبحث الثالث: الموازنة بين منهجه ومنهج الشاطبي في حرز الأماني.

الباب الثالث: جهود الإمام شعلة في علوم القرآن، ويشتمل على ثلاثة فصول:

الفصل الأول: قصيدة يتيمة الدرر في النزول وآيات السور، ويشتمل على ثلاثة مباحث:

المبحث الأول: التعريف بالمكي والمدني، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: التعريف بالمكي والمدني.

المطلب الثاني: أبرز المصنفات في المكي والمدني.

المبحث الثاني: التعريف بيتيمة الدرر، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: التعريف بالقصيدة.

المطلب الثاني: بيان منهج المؤلف فيها.

المبحث الثالث: مكانة اليتيمة بين مصنفات المكي والمدني، وقيمتها العلمية.

الفصل الثاني: قصيدة ذات الرَّشَد في الخلاف بين أهل العَدَد، ويشتمل على ثلاثة مباحث:

المبحث الأول: علم العدّ، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: المقصود بعدّ الآي والاختلاف فيه.

المطلب الثاني: المصنفات في علم عدّ الآي.

المبحث الثاني: التعريف بذات الرَّشَد، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: التعريف بالقصيدة.

المطلب الثاني: بيان منهج المؤلف فيها.

المبحث الثالث: مكانة ذات الرَّشَد بين مصنفات عدّ الآي، وقيمتها العلمية.

الفصل الثالث: كتاب صفوة الراسخ في علم المنسوخ والناسخ، ويشتمل على ثلاثة مباحث:

المبحث الأول: التعريف بالناسخ والمنسوخ، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: التعريف بالناسخ والمنسوخ.

المطلب الثاني: أبرز المصنفات في الناسخ والمنسوخ.

المبحث الثاني: التعريف بصفوة الراسخ، وفيه ثلاثة مطالب:

المطلب الأول: التعريف بالكتاب.

المطلب الثاني: مصادره.

المطلب الثالث: بيان منهج المؤلف.

المبحث الثالث: مكانة صفوة الراسخ بين مصنفات الناسخ والمنسوخ، وقيمته العلمية.

الباب الرابع: اختيارات الإمام شعلة في القراءات وعلوم القرآن، ويشتمل على فصلين:

الفصل الأول: اختياراته في القراءات، وفيه مبحثان:

المبحث الأول: اختياراته في أصول القراءات.

المبحث الثاني: اختياراته في فرش الحروف.

الفصل الثاني: اختياراته في علوم القرآن، وفيه ثلاثة مباحث:

المبحث الأول: اختياراته في علم العدّ.

المبحث الثاني: اختياراته في علم المكي والمدني، وفيه ثلاثة مطالب:

المطلب الأول: المكي.

المطلب الثاني: المدني.

المطلب الثالث: المختلف فيه.

المبحث الثالث: اختياراته في علم الناسخ والمنسوخ، وفيه مطلبان:

المطلب الأول: مفهوم الناسخ والمنسوخ.

المطلب الثاني: أقسام النسخ وشروطه.

وأخيرًا الخاتمة: وفيها أهم نتائج ما توصلت إليه من خلال هذا البحث وهي:

1-  مكانة الإمام شعلة الموصلي العلمية، حيث أفنى زهرة شبابه في تعلم العلم وتعليمه، وألف مؤلفات نفيسة ونظم منظومات قيمة.

2-  إقباله الشديد على طلب العلم حتى بان تأثره واستفادته ليس فقط ممن سبقه بل وممن عاصره وذلك يظهر جليا في كتابه -كنز المعاني- حين أكثر النقل من إبراز المعاني لأبي شامة القدسي (ت: 665ﻫ).

3-  أنَّ مؤلفات الإمام شعلة في علوم القرآن تعد من أهم المؤلفات مكانة وعلمًا ومنهجًا وأسلوبًا.

4-  يعد شرح الإمام شعلة على الشاطبية المسمى (كنز المعاني) من أفضل الشروح سهولةً وتناولاً للمبتدئين.

5-  بروز رأي للإمام شعلة وظهور اختيارات له –حتى وإن كانت قليلة- في وقت يعد مبكرًا من عمره يعطينا تصورًا عن قوة نشأته العلمية وذكائه في حالة سياسية واجتماعية سيئة.

6-  أنَّ فقدان قصيدة (الشمعة في القراءات السبعة) يعد فقدانًا لجزء كبير من اختياراته في القراءات، كما أن فقدانها يعد خسارة كبيرة لعلم القراءات، حيث بان من منظوماته الأخرى حرصه على حفظ العلم بصورة يسهل على طالب العلم مدارسته، وكذا الاختصار واستعمال الرموز مع قوة العبارة ورصانة الأسلوب.

7- لم يخالف الإمام شعلة الجمهور في عد الآي إلا في أربعة مواضع.

8-  أنّ عدد السور المكية عند الإمام شعلة (68) سورة، والسور المدنية (22) سورة، والمختلف فيها (26) سورة، فبان تكرار بعض السور في المختلف فيه، مما يدل على عدم تعصبه لاختياره وحرصه على نقل العلم كما أخذه.

9-  عالج الإمام شعلة قضايا النسخ علاجًا موضوعيًّا بعيدًا عن الخلط بين النسخ وأساليب البيان، كالتخصيص والتقييد والاستثناء، كما حرر الآيات المنسوخة والآيات المدعى نسخها دون تطويل ممل أو إيجاز مخل.

أما التوصيات فأبرزها ما يلي:

1- الاهتمام بالتراث الإسلامي وإخراجه إلى النور بتحقيقه ودراسته، ومن ذلك مخطوطات الإمام شعلة حيث إن المحقَّق منها قليل.

2- دراسة كتب الإمام شعلة في العلوم الأخرى كالنحو والفقه.

3- التوجه إلى علم العد بتحقيق مخطوطاته ودراستها والموازنة بينها، حيث تعد كتب هذا الفن قليلة بالنسبة لكتب علوم القرآن الأخرى.

ملخص الرسالة باللغة الإنجليزية

In the name of God the Merciful
Summary of Master thesis entitled:
(Imam torch Musli [Tel: 656 H] efforts and choices in readings and Quranic sciences. View and study)
Prepare the student: immortality girl Abdul Aziz Torch
Supervised by: His Eminence, Dr. / Abd al-Rahman Bin Nasser Al-Youssef
Find divided into an introduction, preface, and four main chapters, and a conclusion.
The introduction: he said the importance of the subject, and the reasons for his optional, and its objectives, and previous studies, and research plan, and the approach that I walked in the search.
Stated in the preface: the definition of science reading and science of the Quran and the relationship between them.
The doors of the message are as follows:
Part I: Imam flame of his time and his life, and includes two chapters:
Chapter I: The Age of Imam torch and its impact on his life, and it has three sections:
The first topic: the political situation.
The second topic: the social situation.
Section III: The situation of science.
Chapter II: The Life of Imam flame, in which six sections:
Section one: his name, and lineage, and his nickname, and title, and birth and upbringing.
Section II: old and his disciples.
Section III: academic status, and scholars praise him.
Section IV: his faith.
Section V: jurist doctrine.
Section VI: his death.
  Part II: books by Imam torch in the readings, and includes two chapters:
   Chapter I: treasure meanings in the Haraz explain aspirations. It contains three sections:
   The first topic: the definition Bhrz aspirations, and it has three demands:
               The first requirement: definition Balnazem.
               The second requirement: the definition vol.
               Third requirement: Commentary on the poem.
   Section II: Definition of treasure meanings, and the four demands:
             The first requirement: the book definition.
             The second requirement: sources.
             Third requirement: when a copyright statement.
             Fourth requirement: the status of treasure among the meanings and explanations Shatebya scientific value.
   The third topic: the balance between method and approach in a book open Sakhaawi Alusid.
Chapter II: The candle in the system of the seven readings. It contains three sections:
Section I: systems in the seven readings.
Section II: Definition of candle, and the four demands:
The first requirement: definition vol.
The second requirement: the sources.
Third requirement: a copyright statement in it.
Fourth requirement: the status of the candle readings between systems, and scientific value.
The third topic: the balance between method and approach in the Harz Shatby aspirations.
Part III: the efforts of Imam torch in the science of the Koran, and includes three chapters:
Chapter I: poem orphan in pearls down the fence and signs, and includes three sections:
The first topic: the definition Balmacai and civil, in which the two demands:
The first requirement: definition Balmacai and civil.
The second requirement: the most prominent works in the Mecca and civil.
Section II: Definition Betemp pearls, and the two demands:
The first requirement: definition vol.
The second requirement: a copyright statement in it.
The third topic: the status of orphan works between Mecca and civil, and scientific value.
Chapter II: The poem of majority in the dispute between the number of people, and includes three sections:
The first topic: Flag of the count, and the two demands:
The first requirement: What is meant after IP and the difference in it.
The second requirement: works in the science of counting IP.
The second topic: the same definition of majority, and the two demands:
The first requirement: definition vol.
The second requirement: a copyright statement in it.
Section III: a place of maturity between workbooks counting the verses, and scientific value.
Chapter III: The Book of the elite firm in the science and copied the transcriber, and includes three sections:
The first topic: the definition and abrogating text copied, and the two demands:
The first requirement: definition and abrogating text copied.
The second requirement: the most prominent works in the burner and copied.
Section II: Definition Besvop firm, and it has three demands:
The first requirement: the book definition.
The second requirement: sources.
Third requirement: a copyright statement.
The third topic: the status of elite firm works between burner and copied, and scientific value.
Part IV: Imam torch choices in readings and Quranic sciences, and includes two chapters:
Chapter I: choices in readings, and involves two issues:
Section I: choices of the assets of the readings.
Section II: Fresh choices in characters.
Chapter Two: The choices in the science of the Koran, and it has three sections:
Section I: choices in the science of counting.
Section II: choices in the science of Mecca and civil society, and it has three demands:
First requirement: SHRINE.
The second requirement: civil.
Third requirement: it is different.
Section III: choices in the science of abrogating and abrogated verses, in which the two demands:
The first requirement: the concept of abrogating and abrogated verses.
Requirement into two categories: copying and conditions.
Finally Conclusion: The results of the most important findings from this research are:
1 - the status of Imam torch Musli scientific, Avni, where the flower of youth in learning science and education, and a thousand valuable books and systems of value systems.
2 - turning on the deep knowledge so that the affected and benefit not only of those who preceded and even sphincter and that is evident in his book - a treasure meanings - while more transportation to highlight the meanings of Mount Abu Shama (T: 665 e).
3 - Imam torch that works in the science of the Quran is one of the most important literature and the status of knowledge and approach and style.
4 - is explained on the torch of the Imam Shatebya named (treasure of the meanings) of the best explanations, and the two easy for beginners.
5 - the emergence of an opinion of the Imam of the flame and the emergence of his choices - even though few - at a time is the early age gives us the perception of the strength of its inception, scientific and intelligence in the case of political and social bad.
6 - that the loss of a poem (Candle in the readings of the seven) is the loss of a large part of his choices in readings, and the loss is a big loss for science readings, as that of Mnzawmath other keen on keeping the flag makes it easier for the seeker of knowledge Madarsth, as well as the shortcut and use of symbols with the power of words and sober style.
7 - Imam did not violate the flame of the public in the counting of IP only in four places.
8 - the number of walls, at the Imam torch (68) Al, and the wall of Civil (22) Al, and the disputed (26) Al, then finds the repetition of some walls in different there, which indicates a lack of fanaticism for his selection and his commitment to the transfer of science and take it.
9 - Imam addressed the issues of the torch back away from a substantive remedy confusion between versions and methods of the statement, Kalt_khasis, restriction and exclusion, and free verses abrogated verses and the defendant copied without lengthening boring or in violation of brevity.
The recommendations Voprzha the following:
1 - attention to the Islamic heritage and take it out into the light and gaining its study, the imam and that scrolls the torch as the investigator of a few.
2 - Studying the books of Imam torch Kalnho in other sciences and jurisprudence.
3 - Go to the attention of the count and the achievement of his manuscripts, including the study and the budget, where it is written of this art for a few of the other science books for the Koran.









